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در کمیسیون بهبود محیط کسب و کار اتاق تبریز؛

موانع استانی و فراگیر کسب و کار بررسی شد

موانع استانی و فراگیر کسب و کار در جلسه کمیسیون بهبود محیط کسب و کار و صنعت احداث اتاق تبریز مورد بررسی

قرار گرفت.

به گزارش روابط عمومی اتاق تبریز، جلسه کمیسیون بهبود محیط کسب و کار و صنعت احداث به منظور بررسی موانع استانی و فراگیر کسب و کار با حضور فعالان بخش خصوصی

استان در اتاق تبریز برگزار شد.

رییس اتاق تبریز در این جلسه با اشاره به اهمیت بررسی و تبیین موضوعات تخصصی گفت: جلسات کمیسیون های مختلف تخصصی در اتاق در حال برگزاری است که هر کدام

باید موضوعات تخصصی حوزه های خود را به خوبی بررسی و تحلیل کرده و سپس نتایج آن ها در این جلسه مطرح شود.

یونس ژائله افزود: تشکل های زیادی در بخش خصوصی فعالیت می کنند اما همه ما یک خانواده به نام بخش خصوصی هستیم و مادر همه این تشکل ها اتاق بازرگانی تبریز

است. این تشکل ها باید در کنار جریان سازی هایی که انجام می دهند، در کنار یکدیگر باشند.

وی ادامه داد: باید از هم اکنون به فکر افزایش بهره وری در آینده باشیم و اگر این گونه نباشد دچار خسران شده ایم.

رییس اتاق تبریز تاکید کرد: در بحث بودجه ۱۴۰۱ باید از نظرات بخش خصوصی هم استفاده شود چرا که اجراکننده بخش های مختلفی از این بودجه بخش خصوصی است و

نباید تاثیر این بخش نادیده گرفته شود.

ژائله با بیان این که متاسفانه درآمد مس سونگون به آذربایجان شرقی تعلق نمی گیرد، گفت: این درآمد در استان کرمان هزینه می شود و از سوی دیگر سرازیر شدن منابع بانک

های خصوصی به سایر استان ها از دیگر دغدغه های بخش خصوصی استان است.

وی اضافه کرد: باید تولید ملی را افزایش داده و در بخش های مختلف راهکارهایی برای بهبود وضعیت تولید داشته باشیم. تنها راه نجات اقتصاد، صادرات است و باید به فکر

تولیدی باشیم که صادرات در پی داشته باشد بنابراین لازم است به اندازه ای محصولات با کیفیت تولید کنیم که بازارهای خارجی مشتری آن ها شوند.

رییس اتاق تبریز همچنین افزود: در این شرایط بحرانی، همگی با یکدیگر باید برای توسعه کشور تلاش کنیم که هم اکنون پیشرفت اقتصادی کشور به دست تولیدکنندگان و

کارآفرینان است.

شناسایی موانع کسب و کار مهم ترین برنامه کمیسیون

جمشید برزگر، رئیس کمیسیون بهبود محیط کسب و کار و صنعت احداث اتاق بازرگانی تبریز نیز برنامه کمیسیون را شناسایی موانع کسب وکار، احصاء مقررات مخل تولید و رویه

های نادرست اجرایی از طریق ارتباط با تشکل ها و فعالان اقتصادی و بررسی تخصصی مسائل کسب و کار حوزه های مختلف صنعتی، تولیدی و خدماتی و پیگیری رفع آنها از

طریق اتاق بازرگانی و شورای گفتگوی دولت و بخش خصوصی عنوان کرد.

رییس کمیسیون احداث و خدمات فنی مهندسی اتاق ایران همچنین گفت: با پیگیری های کمیسیون خدمات فنی و مهندسی اتاق ایران، بخشنامه جدیدی برای مهندسان مشاور

صادر شده که آنها چند برابر ظرفیت خود در حوزه نظام مهندسی می توانند نظارت بر پروژه های عمرانی را انجام دهند.

نائب رئیس و دبیر کمیسیون کسب و کار نیز با اشاره به اهم مشکلات و چالش های فراگیر حوزه تولید که توسط اعضای کمیسیون اعلام شده است، گفت: پیشنهاد حذف مابه

التفاوت ارزی تا سال ۱۳۹۹ برای تعرفه های تعیین شده از سوی وزارت صمت (در خصوص مواد اولیه و ماشین آلات و تجهیزات بخش تولید )، تمدید مهلت ایفای تعهد ارزی

صادرکنندگان، تامین مواد اولیه و واسطه ای بخش تولید با استفاده از ظرفیت اجرای بند ۹ ماده ۳۸ آیین نامه مقررات صادرات و واردات، افزایش سقف سرمایه در گردش اعطایی

به بنگاه های تولیدی تا ۱۴۰درصد فروش سال قبل، تسهیل گشایش اعتبار اسنادی نزد بانک ها توسط خریداران و کارفرمایان، از جمله اهم دغدغه ها و چالش های فراگیر حوزه

تولید است.

علیرضا پورآقابالایی، شفاف سازی میزان تسهیلات دوره، میزان جرائم تعلق یافته به تسهیلات، میزان بدهی تسهیلات گیرندگان و یکسان سازی روش محاسبه در کلیه بانک های

عامل و حذف سپرده گذاری جهت تحکیم وثائق، تهیه دستورالعمل آزادسازی تضامین و وثائق نقدی متناسب با میزان بدهی، تهیه و ابلاغ دستورالعمل توسعه موسسات تضمین و

پوشش بیمه برای تضامین مورد نیاز، ضمانتنامه تعهدات قراردادی، بیمه قراردادها و ضمانت محصولات تولیدی در نهضت ساخت داخل و تسهیل مراحل ورود بخش خصوصی به

بازار سرمایه برای تامین مالی، افزایش تعداد بنگاه های(متوسط و بزرگ) از دیگر مشکلات بخش تولید عنوان کرد.

احیاء و ارتقای صنایع موجود باید اولویت سازمان صمت باشد
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صمد صومی، نائب رئیس انجمن تولیدکنندگان بتن سبک ایران نیز گفت: نبود وجود صدای واحد و تشتت فکری در انجمن های بخش خصوصی و تکثر تشکل ها از جمله

مشکلات این بخش است که این پراکندگی باعث شده که همیشه ما به طرف نمایندگان مجلس یا ارکان اجرایی برویم در حالی که اگر تشکل مقتدر بخش خصوصی داشتیم آنها

به دنبال ما می آمدند.

وی همچنین خواستار حذف معیار عمل قرارگرفتن آمار کمی سازمان ها به عنوان عملکرد آنها از جمله افزایش تعداد جواز تاسیس به عنوان معیار عملکرد سازمان صمت شد و تاکید

کرد: احیاء و ارتقای صنایع موجود باید اولویت سازمان صمت باشد نه افزایش آمار واحدهای ایجادی.

تصمیمات خلق الساعه زمینه ساز عدم توفیق در جذب سرمایه گذاری

سلطانی، رئیس انجمن همگن صنایع برق و الکترونیک آذربایجان شرقی با اشاره به این که استعلام های متعدد و بی مورد موجب انصراف سرمایه گذار از سرمایه گذاری خود می

شود، اظهار کرد: موارد متعددی گزارش شده که واحدهای صنعتی برای توسعه واحد خود و احداث سالن های جدید، بر خلاف فعالیت چندین دهه ای در محل کارخانه، از حداقل

۵ سازمان باید استعلام بگیرند.

وی تصمیمات خلق الساعه را موجب عدم توفیق در جذب سرمایه گذاری عنوان و به عنوان نمونه، حذف معافیت مالیاتی ۲۰ساله مناطق آزاد را مانعی در جذب سرمایه گذاران ذکر

کرد.

رئیس انجمن صنایع همگن برق و الکترونیک آذربایجان شرقی عدم ایفای تعهد از سوی دولت در زمینه تقبل ۲۰ درصد حقوق فارغ التحصیلان دانشگاهی در واحدهای تولیدی،

پیرو بند (و) ماده ۷۰ قانون رفع موانع تولید را مورد انتقاد قرار داد و اظهار کرد بسیاری از واحدهایی که به جذب فارغ التحصیلان دانشگاهی به امید بهره مندی از مزایای پرداخت

۲۰ درصد حقوق از سوی دولت اقدام کرده بودند، در پایان بعد از دوسال به بهانه لینک نشدن سامانه وزارت کار با سامانه سازمان تامین اجتماعی، با جرائم کلان این سازمان وعدم

پرداخت حق بیمه ها مواجه شدند و گفته شد که دولت این مبالغ را مستقیماَ به واحدها پرداخت خواهد کرد.

اهمیت آموزش های حرفه ای و ارتقاء استاندارد محصولات کشاورزی

مصطفی قنبری، دبیرِ خانه کشاورز آذربایجان شرقی، کلیات طرح پیشنهادی خانه کشاورز مبنی بر اقدام اتاق در همراستا کردن تولیدکنندگان کشاورزی به عنوان دستیاران تجار و

صادرکنندگان را مطرح و اظهار کرد: مطابق این طرح، اتاق از طریق آموزش های حرفه ای و ارتقاء استاندارد محصولات کشاورزی، بستر را برای تولید محصولات دارای قدرت رقابت

فراهم می کند که این امر تقویت بخش کشاورزی را به همراه خواهد داشت.

وی خواستار بررسی این طرح در اتاق بازرگانی تبریز و عملیاتی کردن آن شد.

عدم بهره مندی از فرصت بازسازی منطقه قره باغ

تقی پور انوری، رئیس انجمن پیمانکاران عمرانی آذربایجان شرقی با اشاره به استفاده نکردن پیمانکاران استان و کشور از فرصت بازسازی منطقه قره باغ پس از اتمام جنگ و

فرصت طلبی همسایگان از جمله کشور ترکیه در بهره مندی از فرصت های کسب و کار بازسازی این منطقه گفت: دستگاه های اجرایی در قبال مطالبات پیمانکاران، اوراق اسناد

خزانه با سررسید سه ساله و حفظ قدرت خرید سالانه ۱۵ درصدی داده و پیمانکاران برای نقد کردن این اسناد به فرابورس مراجعه می کنند و مجبور به قبول اسکونت ۵۱ درصدی و

تحمل ضرر و زیان جهت تنزیل این اوراق هستند.

ضرورت تشکیل کمیته ای برای آسیب شناسی سرمایه گذاری ها

امیر نراقی، رئیس کانون انجمن های صنفی، کارفرمایی آذربایجان شرقی با تاکید بر اهمیت جذب سرمایه گذاری خارجی و تاثیر تحریم ها در این زمینه و لزوم اتخاذ تدابیر لازم از

سوی دولت و تشکل های بخش خصوصی گفت: کمیته سرمایه گذاری برای آسیب شناسی سرمایه گذاری باید فعال شود.

محمدرضا کیهان، رئیس انجمن تولیدکنندگان مصالح ساختمانی آذربایجان شرقی با اشاره به این که در جلسات تشکل ها با مسئولان، بخش خصوصی تنها از منظر خود،

موضوعات را مطرح می کند و جامع نگری لازم را ندارند، گفت: توفیق در رفع موانع کسب و کار مستلزم تدوین نقشه راه است.

پیگیری موضوعات حوزه گردشگری استان در 9 محور

محمد ملکی، مسئول کمیته گردشگری کمیسیون کارآفرینی، اقتصاد دانش بنیان و گردشگری اتاق تبریز نیز با تشریح پیگیری موضوعات بخش گردشگری از طریق شورای گفتگوی

دولت و بخش خصوصی آذربایجان شرقی در ۹ محور گفت: ایجاد کارگوی هوایی در فرودگاه تبریز، تسهیلات حق بیمه صنوف گردشگری در دوران کرونا و پیگیری حذف عوارض

زیباسازی توسط شهرداری از صنوف گردشگری، درخواست مجوز تردد خودروهای با پلاک ارس در استان برای استفاده در خدمات گردشگری، ایجاد ترمینال کارگوی هوایی توسط
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منطقه ویژه اقتصادی سهلان مطابق برنامه تدبیر و توسعه استان، ایجاد زون منطقه آزاد ارس در فرودگاه تبریز، رفتار سلیقه ای در استان در دریافت مالیات بر ارزش افزوده در

مقایسه با تهران ۹ محور گردشگری مورد نظر است.

از ایجاد ارزش افزوده از طریق فرآوری مواد معدنی غفلت شده است

حسن صدیقی، فعال بخش معادن آذربایجان شرقی نیز با اشاره به این که از ۶۸ نوع مواد معدنی موجود در کشور ، ۵۲ نوع آن در استان کشف شده است، افزود: با توجه به این

که به لحاظ تنوع مواد معدنی استانِ برتر کشور هستیم چرا باید از ایجاد ارزش افزوده از طریق فرآوری مواد معدنی در استان و کشور غفلت شود.

وی ادامه داد: برخلاف وجود ۱۰ درصد ذخایر معدنی دنیا در کشور، مقدار استفاده مواد معدنی در فعالیت های اقتصادی کشور زیر یک درصد هست.

صدیقی گفت: اشتغالزایی و صادرات بخش معدن با بخش صنعت برابر بوده و استان آذربایجان شرقی برخلاف این که دارای رتبه اول ذخائر معدنی در کشور هست اما در ایجاد

ارزش افزوده از مواد معدنی در رتبه پنجم کشور قرار دارد.

وی با اشاره به وجود تبعیض بین بخش صنعت و بخش معدن گفت: به نحوی که در فعالیت صنعتی با استقرار یک واحد صنعتی در شهرک صنعتی، بدون نیاز به مراجعه صنعت

گر به ادارات متعدد، تمام زیرساخت ها آماده است اما برای بهره برداری از معادن، دریافت مجوزهای فراوان با استعلام های سه ساله نیاز است.

انتقاد از تدوین بخشنامه ها و مقررات بدون نظرخواهی از بخش خصوصی

مهرداد ایرانی، عضو هیئت مدیره اتحادیه کارگزاران و مشاوران گمرکی آذربایجان شرقی در مورد تدوین بخشنامه ها و مقررات بدون نظرخواهی از بخش خصوصی، تفسیر سلیقه

ای قانون در شهرستان ها، موانع مالیات ستانی، ورود افراد متفرقه و غیرمتخصص به ترخیص کالا، تعلق جرائم پس از ترخیص کالا و مغایرت با قانون امور گمرکی، ممنوع الخروج،

ممنوع المعامله و مسدود شدن حساب بانکی کارگزاران گمرکی به دلیل عدم ایفای تعهد ارزی صاحبان کالا در حالی که کارگزاران گمرکی وکیل صاحب کالا هستند و مسئولیت آنها

نباید متوجه وکیل باشد، مشکل تعیین تعرفه در ثبت سفارش واردات در سازمان صمت، مشکل واردات کامیون های نو توسط رانندگان جهت نوسازی ناوگان فرسوده که در استان

بر خلاف سایر استان ها، این موضوع را به لزوم مشارکت با شرکت حمل و نقل مشروط کرده اند، مطالبی عنوان کرد.

سیدمحمد امیرمیران، دبیر اتحادیه کارگزاران و مشاوران امور گمرکی نیز با اشاره به عدم اجرای ماده ۱۵۷ قانون مالیات های مستقیم توسط اداره کل امور مالیاتی استان که مطابق

آن این اداره، ۵ سال فرصت برای اخذ مالیات از مودیان دارد، افزود: موارد متعددی گزارش شده که این اداره کل برای عملکرد ۱۰ سال قبل، از مودیان مالیات طلب می کند.

وی همچنین به پیش نویس قانون جدید اتاق بازرگانی نسبت به دولتی شدن این سازمان نهاد مردم اشاره کرد و خواستار پیگیری جدی برای عدم تصویب آن شد.

نقشه راه تجارت خارجی سال آینده تدوین شود

علیرضا نظیف، دبیر میز استانی ارمنستان نیز با بیان این که تجارت برون مرزی یکی از مولفه های ۱۰ گانه سهولت انجام کسب و کار است، گفت: نقشه راه برای تجارت خارجی

استان برای سال ۱۴۰۱ تدوین و در کنار انتقادها باید راه حل های اجرایی هم ارائه شود.

سهم اشتغال حوزه انبوه سازان مسکن کمتر از حوزه تولید نیست

ابراهیم صومی، نائب رئیس انجمن مهندسان مشاور استان با اشاره به این که سهم اشتغال حوزه پیمانکاری، مهندسان مشاور و انبوه سازان مسکن کمتر از حوزه تولید نیست،

گفت: این بخش به عنوان پیشران صنایع عمل می کند و با رونق خود می تواند ۶۰ صنعت مرتبط را فعال کند.

صومی از دستور جلسات اتاق که سهم زیادی را به بخش صنعت و تولید اختصاص می دهد انتقاد و خواستار ورود اتاق به پیگیری مسائل سایر حوزه ها و فعالیت های اقتصادی

شد.

وی با اشاره به این که تربیت نیروی متخصص در حوزه مهندسی و پیمانکاری زمان بر است، نسبت به خروج متخصصان و نخبگان این حوزه از کشور به دلیل رکود این بخش

هشدار داد و گفت: ضعف شرکت های پیمانکاری و مهندسان مشاور، ضعف صدور خدمات فنی و مهندسی را به دنبال خواهد داشت و با تقویت صادرات خدمات فنی و مهندسی،

می توانیم تولیدات خود را نیز در پروژه های خارج از کشور مصرف کنیم.

نائب رئیس انجمن مهندسان مشاور استان اضافه کرد: هلدینگ های بزرگ کشور ترکیه در پروژه های خود که در کشورهای خارجی اجراء می کنند، تجهیزات و ماشین آلات تولید

داخل کشورشان را استفاده می کنند.

وی، قانون فعلی نظام مهندسی را مانعی بزرگ در کسب و کار صنعت احداث عنوان کرد و از اخذ مالیات ارزش افزوده بر مبنای ارزش اسمی اوراق خزانه علیرغم وصول مبالغ پایین
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تر از این ارزش در واگذاری آن در فرابورس انتقاد کرد.

صومی خواستار تعامل مثبت اتاق با مسئولان اجرایی و نمایندگان مجلس توام با به چالش کشیدن آن ها و طرح واقعیات و مطالبه گری جدی شد.

لزوم پایش مشکلات کسب و کار شهرک های صنعتی

تاری، مدیرعامل شرکت خدماتی شهرک صنعتی سرمایه گذاری خارجی نیز با اشاره به این که معیار ارزیابی عملکرد شرکت شهرک های صنعتی، فروش زمین است، افزود: به دلیل

عدم توجه به مولفه های آمایش سرزمینی از جمله استقرار صنایع آب بر و عدم توجه به کفایت زیرساخت ها، در برخی شهرک ها مشکلات زیرساختی تامین آب، زیرساخت

مخابراتی و &hellip; وجود دارد.

وی پیشنهاد پایش مشکلات کسب و کار شهرک های صنعتی توسط کمیسیون بهبود محیط کسب و کار اتاق تبریز را مطرح کرد.

لزوم آسیب شناسی موضوع فرار سرمایه گذاران

قاسمی، نماینده خانه توسعه آذربایجان نیز در مورد فرار سرمایه گذاران از استان و لزوم آسیب شناسی این امر توسط اتاق بازرگانی، لزوم به چالش کشیدن و پاسخگو کردن

نمایندگان مجلس و استفاده از ظرفیت رسانه ها و همچنین ظرفیت سازمان های مردم نهاد در رفع موانع کسب و کار مطالبی عنوان کرد.
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